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ἨΛΕΚῘΡΟΛΟΙὮΝ

’ΜΗΧΔΝΟΛΟΙὮΝ

Στὶς 28 Νοέμδρη - 2 Δεκέμόρη 1963 συνῆλθε
στὸ Ναύπλιο τὸ 3o Πανελλήνισ Συνέόρισ Μηχα-
νολόγων —— Ἠλεκτρολόγων.

Τα συνέδρια τοῦ εἴδους αὐτοῦ δέν ἔχουν οὔτε
μεγάλη ῐστορία οὔτε ἱκανὴ πεῖρα στὴ χώρα μας.
μόλις λίγα χρόνια ζωὴ μετροῠνε καὶ θα ῆταν
ἅδικο να κριθῆ αὐστηρὰ ἡ ἐπίδοσή τους. Ἀκόμα
- ίδιαίτερα για τα Συνέδρια τῶν Μηχανολό-
γων - Ἠλεκτρολόγων — ὑπάρχει μια ῑδιομορφία
ποὺ σχετίζεται με τὸ περιεχόμενο καί τοὺς σκο-
πούς των, καί ποὺ τὸ στερεῖ απὸ τὴν πεῖρα αλ-
λων παρὸμοιων ἐθνικῶν ἢ διεθνῶν Συνεδρίων.
Συγκεκριμμένα, οί ὀργανωμένες συναντήσεις ὁ·
μοειδῶν ἐπιστημόνων καί τεχνικῶν ἔχουν κα-
θιερωθῆ για να διευκολύνουν τὴν ανταλλαγὴ
τῆς πείρας, τῶν γνώσεων καί τοῦ προόληματι-
σμοῢ τῶν συνερχομένων μελῶν πάνω στὴν ἔπι-
στημονικὴ τους ἐργασία καί να Βοηθοῦν ἔτσι
στὴν παραπέρα ανάπτυξη, ίδιαίτερα στὸν τομέα
τῆς ἔρευνας, αλλα καί στὴν πρακτικὴ ἐφαρμογὴ
τῶν ἐπιστημονικῶν κατακτήσεων. Στὴν Ἐλλάδα
δυστυχῶς, τόσο ἡ καθαρὴ ἐπιστημονικὴ ἔρευνα,
ôao καί ὁ ἔπιστημονικὸς προόληματισμὸς πάνω
στα θέματα τῆς ἑφαρμῡγῆς - Τεχνικὴ - ὁρί-
σκεται σέ τέτοια καθυστέρηση ποὺ θα καθιστοῠ-
σε προσπάθεια χωρίς περιεχόμενα, τὴν ὸργάνωση
συνεδρίων μὲ αὐτὸ τὸ σκοπό. OI Ἕλληνες Μη-
χανικοὶ παρ’ ὗλο ποὺ περιλαμόανουν στοὺς κόλ-
πους τους ἄτομα μὲ σοῦαρὲς ίκανότητες καί γνώ-
σεις ποὺ θα τοὺς ἔξασφαλιζαν τὴν ἐπιτυχία στὴν
περίπτωση ποὺ θα ἤθελαν ασχοληθῆ μὲ τὴν ἔ-
ρευνα, ὡστόσο δὲν ἀσχολοῦνται σσῦαρα μὲ τὴν
ἔρευνα καί τὴ γενικοποίηση γενικώτερα. Θα ἤ-
ταν ἀδικία να αποδώσωμε στοὺς ῑδιους τὴν εὐ-
θύνη γι’ αὐτὸ τὸ γεγονὸς ποὺ μᾶς φὲρνει στὴν
οὐρα τῆς Εὐρώπης καῐ,σ’ αὐτὸν τὸν τομὲα ὅ·
πως καί στοὺς περισσότερους ἄλλους τομεῖς τῆς
ανθρώπινης συλλογικῆς δράσης. Τρανὴ ἀπόδει-
En για τοῦτο αποτελεῖ ἡ ἐπίδοση τῶν ἑκπατρι-
σμένων Ἑλλήνων ἐπιστημόνων, ποὺ τοὺς ανα-
δείχνει σαν ἄτομα, σὲ πολλὲς περιπτώσεις,
στὴν πρώτη γραμμὴ διεθνοῦς αναγνώρισης.
Φυσικά, ἡ ἑπίδσση αὐτὴ σὲ καμμια περίπτω-
ση δὲν μπορεῖ να καταγραφὴ στὸ ἑνεργητικὸ
τοῦ ἐθνικοῦ συνόλου, καῑ θα ἦταν κωμικὴ αὐτα-

.ρέσκεια να τὴν ἑπικαλούμαστε σαν ἀντίρροπο
τῆς καθυστέρησής μας.
Τα αίτια αὐτῆς τῆς καθυστέρησης εἶναι ἔνα
ἄλλο θέμα ποὺ θα αξιζε κανεὶς να τὸ μελετή-
ση ίδιαίτερα. Ἀλλα ἂν οἱ Ἕλληνες τεχνικοί
ἐπιστήμονες ὁὲν δρῆκαν τίς κατάλληλες συνθῆ-
κες καὶ περιὸαλλον για τὴν ανάπτυξη τῆς ἔπι-
στημονικῆς ἔρευνας, ὡστόσο ἔδειξαν ὅτι δέν
τοὺς λείπει ἡ συνείδηση τῆς κοινωνικῆς τους
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ἀποστολῆς. Ἥ γενικώτερη οἰκονομικὴ ἀνάπτυ-
ξη τῆς χώρας, ὁ διαρθρωτικὸς ἀνασχηματισμὸς
τῆς οἰκονομίας της. τὸ πέρασμα σέ μια ἀνώτε-
ρη στάθμη τεχνικοῦ πολιτισμοῡ, δρίσκονταν πάν-
τα στὸ κέντρο τῶν ἐνδιαφερόντων καὶ τῆς ανη-
συχίας τοῦ πιὸ μεγάλου καὶ ἐκλεκτοῦ μέρους
τοῦ τεχνικοῦ κόσμου τοῦ τόπου μας.
Στα χρόνια τῆς κατοχῆς, για πρώτη φορά,
τὸ ένδιαφέρον αὐτὸ καὶ ἡ ἀνησυχία, πῆραν μια
συγκεκριμένη μορφή. Κάτω ἀπὸ τὶς πιὸ σκλη-
ρές κι’ ἀπάνθρωπες συνθῆκες, πείνας καὶ τρο-
μοκρατίας, οἱ ”Ελληνες τεχνικοῑ καὶ ἐπιστή-
μονες, μελετοῦσαν τα προῦλήματα τῆς ἀνάπτυ-“
ξης τοῦ τόπου μετά ἀπὸ τὴν απελευθέρωση, καὶ
προσπάθησαν να δώσουν μια ὁλοκληρωμένη λύ-
ση τοῦ Ἑλληνικοῦ προόλὴματος, πρὸς ὄφελος
τοῦ Ἑλληνικοῦ Λαοῦ.
Δυστυχῶς, ἡ πορεία τῶν πολιτικῶν πραγμά-
των έμπόδισε τὴν ἐφαρμογὴ τέτοιων προγράμ-
μάτων καὶ ἀνέστειλε τὴν προοδευτικὴ ἐξέλιξη
τῆς Χώρας μας στὸν τομέα τῆς οἰκονομικοτεχνι-
κῆς ανάπτυξης. Θα ἧταν σφάλμα να ὑποστηρι-
χθῆ ὅτι ἡ δουλεια ἐκείνη πῆγε χαμένη. Τὸ ὅ·
ραμα μιᾶς αναγεννημένης Ἐλλάδας, οἰκονομι-
κα ανεπτυγμένης ποὺ να στηρίζεται σέ μια γερὴ
6ιομηχανικὴ δάση, ποὺ θα ἑκμεταλλεύεται για
δικό της ὄφελος τὶς πλουτοπαραγωγικές πηγές
της καὶ θα δίνη δουλεια καὶ ψωμῑ c’ ὅλους
τοὺς "Ell-mac, ὅσο κι’ αν διαὸλήθηκε ἀρχικά
καὶ καταπολεμὴθηκε κρυφα καὶ φανερά, ἔχει
φωληάσει στη συνείδηση τοῦ καθενός, σαν μο-
ναδικὴ λύση τοῦ Ἐθνικοῦ μας προὸλήματος. Ἔ-
τσι Βλέπουμε μέ ίδιαίτερη ἱκανοποίηση ὅτι
στα ἐπιστημονικα ουνέδρια ποὺ ὀργανώνωνται
ἀπὸ ἐπίσημους ὁργανισμοὺς να περιλαμδάνωνται
θέματα οἰκονομικῆς - τεχνικῆς ἀνάπτυξης τῆς
λώρας. "Av ὅμως μᾶς ῐκανοποιεῖ ἡ ἐπικράτηση
τοῦ προῦληματισμοῦ πάνω στα θέματα ἀνάπτυ-
ξης, μέσα στα ἐνδιαφέροντα τῶν όργανωμένων
συζητήσεων, θα ἠταν ὑπερὸολικά αἰσιόδοξο να
λέγαμε τὸ ῐδιο καὶ για τὸν τρόπο μέ τὸν ὸποῖο
συζητῶνται τα θέματα αὐτά, τὴν ὀργάνωση τῶν
συζητήσεων καὶ τα ἀποτελέσματα τους.
Είπαμε, στὴν ἀρχὴ ἀκόμα, ὃτι ἡ ἐλλειψη
πείρας εἶναι ἐκείνη ποὺ δαραίνει αρνητικα στὴν
ποιότητα τῶν Συνεδρίων ποὺ ὀργανώνωνται. Κι’
αὐτὸ εἶναι ἀπόλυτα σωστό, Θα ῆταν ὅμως ἀφέ-
λεια να μὴ δεῖ κανεὶς πέρα ἀπὸ τὶς ἀντικειμέ-
νικές αὐτές δυσκολίες καὶ σοδαρές ῠποκειμενι-
κές εὐθύνες τῶν ὁργανωτῶν. O! εὐθύνες αὐτές
ἀρχίζουν ἀπὸ τὸν τρόπσ ὀργάνωσης τῶν συνε-
δρίων αὐτῶν, τὴν σύγκλησή τους, τὴν ἐκλογὴ
τῶν θεμάτων καὶ φθάνουν στὸν τρόπο διεύθυν-
σης τῶν συζητήσεων καὶ τὴ διατύπωση τῶν συμ-
περαομάτων.
Στὴ ουγκεκριμένη περίπτωση τοῦ Συνεδρίου
τῶν Μηχανολόγων - Ἠλεκτρολόγων μια αὺτο-
χειροτονουμένη «ὀργανωτικὴ ἐπιτροπὴ» — τὶς
καλές προθέσεις τῶν μελῶν της δέν εἶναι ὁ σκο-
πός μας ἐδῶ να αμφισδητήσουμε — αποφασίζει
κυριαρχικα για ὅλα, φυσικα μέ τὶς εὐλογίες
καὶ τὴν κάλυψη τῆς Διοίκησης τοῦ τεχνικοῦ ’E-
πιμελητηρίου. Μια τέτοια διαδικασία σέ καμ-
μια περίπτωση δέν μπορεῖ να αποδόση, γιατὶ δέν
δοηθά τὴν ἀντιπαράθεση γνωμῶν, τὴν ἐλεύθε-
ρη συζήτησή τους καὶ τὴν έκφραση μιᾶς συλλο-
γικῆς Βούλησης ὅλων τῶν δικαιουμένων να συμ-
μετάσχουν σέ μια τέτοια συζήτηση.

πἨ προσυνεδριακὴ ἐργασία ἔχει τελείως πα-
ραμεληθῆ, στὸν» κυριώτερο τομέα της, τὴν έκ-
λογη τῶν θεμάτων καὶ τὴν ὀργάνωση τῶν συ-
ζητήσεων. _
Προσυνεδριακές διασκέψεις καὶ συνδιασκέ-
ψεις μέ τὴν εὐρύτερη δυνατὴ συμμετοχη, θα πρέ-
πει να ὀργανωθοῦν, νά συσταθοῦν ἀπὸ αὐτές
μερικώτερες ἐπιτροπές μελέτης τῶν διαφόρων
θεμάτων ποὺ ἔχουν σχέση μέ τὴ σύγκληση τοῦ
Συνεδρίου να εἰσηγοῦνται σχετικα στὴν ὀργα-
νωτικὴ ἐπιτροπὴ κλπ·. ’Etot. ἑνῶ ἀπὸ τὴ μια
μερια θα κινηθῆ τὸ ένδιαφέρον ὅσο γίνεται πε-
ρισσότερον Μηχανικῶν γύρω απὸ τα συζητούμε-
να θέματα καὶ σέ μεγάλο χρονικὸ διάστημα -
καὶ ὔχι μόνο για 4 ἡμέρες - ἀπὸ τὴν άλλη
θα εἶναι ῧέὸαιο ὅτι; α) Τὸ συγκαλούμενο τελι-
κα Συνέὸριο θα ἐκφράζη πραγματικα τὶς αντι-
λήψεις ὅλων τῶν μελῶν τοῦ κλάδου, καὶ 6) οἱ
συζητήσεις θα εἶναι δσο γίνεται περισσότερο γό- .
νιμες, θα ’καταλήγουν σέ οοὸαρα συμπεράσματα
καὶ δέν θα μέναν μετέωρες στὸ κενό.
'0 τρόπος αὐτὸς ακόμα περαιτέρω θα ὅοηθή--
ση, ῶστε τα τελικα συμπεράσματα ναμὴ ῥῖπτε,-Υ
θοῦν στὸ ἀρχεῖον, ἀλλα νά γίνουν γνώμονες ουλ-
λογικῆς δράσης τῶν ἀρμσδίων ὀργάνων.
Στὸ 3o Πανελλήνιο Συνέδριο Μηχανολόγων -
Ἠλ)γων, τά θέματα, τα κυριώτερα τουλάχιστον,
εἶχαν καλα ἐκλεγεῖ. Τὸ μεγάλο θέμα τῆς Κοι- “
νῆς Ἀγορᾶς, ὅσο καὶ τὸ θέμα τῶν Τιμολογίων
τῆς ΔΕΗ, εἶναι καίρια καὶ ἐπίκαιρα καὶ ἀπό-
λυτης πρωτεραιότητας, ὲτσι ποὺ να δικαιολογεῖ-
ται να ἀσχοληθῆ μέ αὐτα καὶ ἕνα καὶ περισσό-
τερα Ἔπιστημονικα Συνέδρια.
Οἱ όργανωταὶ ὅμως τοῦ Συνεδρίου δέν ἀντε-
λήφθησαν ὅτι Boo πιὸ καίρια εἶναι τα θέματα
ποὺ έκλέγουν τόσο μεγαλύτερες εἶναι οῑ εὐθύ-
νες τους καί τόοο μεγαλὺτερος ὸ κίνδυνος για
τὴ σοὸαρότητα τοῦ θεσμοῦ ἀπὸ ἐνδεχόμενες προ-
χειρότητες. Ἔτσι τὸ ἀποτέλεσμα ὑπῆρξε πενι-
χρὸ καὶ ἴσως δώσει λαὸὴ στοὺς δεδηλωμένους έ-
χθροὺς τῶν δημοσίων ωζητήοεων - «σύλλογο _
ανευθύνων» ἀπεκάλεσε κάποτε ἕνα συνέδριο ἐγ
νας τέως ὑπουργὸς - για να πλὴξουν τὸ κῦρος
τους. Ἀλλα ἃς παρακολουθήσουμε λεπτομερέ-
στερα τίς συζητήσεις.
Τὸ θέμα τῆς ἠλεκτρενέργειας εῖναι γνωστὸ
ὅτι ἀποτελεῖ ἐνα ἀπὸ τοὺς σοὸαρότερους παρά-
γοντες τῆς οἰκονομικῆς ἀνάπτυξης. Ἣ ἠλέκτρο-
δότηση τῆς ὃιομηχανίας δασικα ἀποτελεῖ ἕνα
πρόὸλημα ποὺ ζητάει ἐπιτακτικα τὴ λύση του.
Τὸ ὅτι ὁ φορέας τῆς παραγωγῆς καὶ διανομῆς
τῆς ἠλεκτρενέργειας εἶναι ἑνιαῖος στὴ χώρα «
καὶ ὑπὸ κρατικὸ ἐλεγχο, ἀποτελεῖ ἕνα σημαντι- _
κα εὐνοϊκὸ δεδομένο. Ἀπὸ τὴν ἄλλη ὅμως πλευ-
ρα ἡ ἔλλειψη συντονισμένου προγράμματος ανα-
πτύξεως ἡ κρατικὴ ἀδιαφορία καὶ ραθυμία, δ-
πως καὶ ἡ κάθε λογῆς ἐπιρροές ντόπιων ἢ ξέ-
νων παραγόντων δημιουργοῦν κατάσταση μέσα
στὴν ὁποία εἶναι ὃέὸαιο ὅτι μόνο οῐ σωστές λύ-
σεις για τὸ καλὸ τοῦ τόπου δέν πρόκειται να
δοθοῦν. Μέσα σέ μια τέτοια κατάσταση ἡ φωνὴ
τῶν πιὸ ἁρμοδίων - τῶν Μηχανικῶν - μέ τὴν
πιὸ ἐπίσημη μορφὴ - τὸ Συνέδριο - θα μπο-
ροῦσε να σταθῆ σαν φάρος καὶ να δώση σωοτές
κατευθύνοεις. Κατα καλὴ τύχη, ὸ παριστάμενος
ὑπουργὸς τῆς Βιομηχανίας, θέλοντας να τονίση
τὸ κῦρος τοῦ Συνεδρίου, λέει δτι περιμένει τὶς
ἀποφάσεις τοῦ Συνεδρίου για να ρυθμίση αὐτὸς
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πιά adv ὑπεύθυνη ἐκτελεστικὴ ἐξουσία τὸ ζήτη-
μα. τοῦ Τιμολογίου κλπ. τοῦ ἠλεκτρικοῦ ρεύμα-
τος. Ὅσοι ἐνθυμοῦνται τὴν ἀγανάκτηση ποὺ
προκάλεσε μέσα στοὺς τεχνικοὺς ἣ ὓὸρις τοῦ
ὑπουργοῦ ἐκείνου περὶ «ἀνευθύνων», αἱσθάνθη-
καν μιά ἀνακούφιση ποὺ ἐπὶ τέλους ἐστω καὶ
προκαταρκτικά ἀναγνωρίστηκε ἡ ἀρμοδιότητα
τῶν συλλογικῶν ὁργάνων στά γενικώτερα θέμα-
τα οἰκονομικο - τεχνικῆς ἀνάπτυξης. _
Δοκίμασαν ὅμως τὴν πιὸ σκληρὴ ἀπογοήτευ-
ση, ὅταν ἄκουσαν, ἀπὸ τὸ στόμα τοῦ Προέδρου
τοῦ Τ.Ε.Ε. τὴν πρόταση, ποὺ τελικά περιλήφθη-
κε στά πορίσματα, ὅτι τὸ Συνέδριο εἶναι ἀναρ-
μόδιο νά μελετήση καί vd ὑποδείξη τίς σωστές
λύσεις. Θά πρέπει vd ἔχει φθάσει στὸ σημεῖο
νά περιφρονῆ κανεῑς τελείως τὴ σοὸαρότητά του
γιά vd ἰσχυρίζεται ὅτι δέν εἶναι ἁρμόδιος vd συ-
ζητὴση θέμα γιά τὸ ποῖο συγκαλεῖ Πανελλήνιο
Συνέδριο.
Στὴν ἔσχατη ἀνάγκη, ἀν ἀντικειμενικὲς συν-
θῆκες τὸ ἑπέὸαλαν, μποροῦσε νά ἐκλεγῆ μιὰ
ἐπιτροπὴ ἀπὸ τὸ Συνέδριο μέ είδικὴ ἐντολὴ νάἸ
μελετήση τὸ θέμα καὶ vd είσηγηθῆ σχετικῶς.
Ἀλλά τὸ ζήτημα δέν εἶναι ἐδῶ. Ἀπὸ τὸ δῆμαἸ
τοῦ Συνεδρίου ἀκούστηκαν πολλά καὶ ἐνδιαφέ-ι
ροντα σχετικά μὲ τὴν Τιμολογιακὴ πολιτικὴ τῆςί
ΔΕΗ, ποὺ στὸ σύνολό τους ἀποτελοῦσαν δριμὺέ

Τιμολόγια» εἶχε ἀρκετὰ θετικὲς πλευρές. ’Έ-
τσι ἐπιδεὸαιώθηκε γιά ἄλλη μιά φορὰ καὶ μὲ
τρόπο ἀναντίρρητο, ὅτι ἡ ΔΕΗ, ἐνῶ ἀπὸ τὴ
μιά πλευρὰ πωλεῖ τὸ ἠλεκτρικὸ ρεῠμα στὴν
ἐγχώρια 6ιομηχανία σέ ἀπαράδεκτα ὑψηλές τι-
μές, χαρίζεται ἑξοργιστικὰ στὴν ξένη ἑταιρεία
,ιιἈλουμίνιου Ἑλλάς», τοῦ Πεσινέ, δίδον-
τας ρεῦμα σέ τιμὴ ῐση πρὸς τὸ ἥμισυ τοῦ κό-
στους περίπου. Διετυπώθη μάλιστα καὶ ὸ φό-
ῧος - ἦ μᾶλλον ἡ ἀσφαλὴς πρόῦλεψη — ὅτι
ἐὰν τεθῆ a’ ἐφαρμογὴ αὐτὴ ἡ συμφωνία μὲ τὸν
Πεσινέ, δ’χι μόνο δέν θά εἶναι δυνατὴ
ἡ ἐξαγγελθεῖσα μετά διετίαν δελτίωση τῶν τι-
μολογίων, ἀλλά θά γίνη ἀναγκαία ἡ πρὸς τὰ
ἀνω ἀναπροσαρμογή των.
Τὸ ἄλλο σοδαρὸ θέμα μέ τὸ γενικὸ τίτλο «προ
ὅλήματα μετὰ τὴ σύνδεση μὲ τὴν ΕΟΚ», ἀπε-
τέλεσε σοὸαρότερη ἀστοχία. Εἶναι γνωστὸ δτι
τὸ θέμα αὐτὸ εἶναι τόσο μεγάλο σὲ πλάτος καί
ὃάθος ποὺ ἀπαιτεῖ πολὺ μεγάλη προσπάθεια καΙ
μελέτη γιά vd μπορέση κανεὶς νά ἐντοπίση μιὰ
πλευρά του καὶ νά περιγράψη σωστά καί μέ
ἀκρίὸεια, vd θέση δηλαδὴ ἕνα συγκεκρι-
1μένο πρόὸλημα, ἀπὸ τὸ πλῆθος ποὺ ἐμφανίζον-

4j1a1‘1‘hd τέτοια ὅμως δουλειά μόνο μέσα σέ συν-

θῆκες προσυνεδριανῆς προετοιμασίας adv ἐκεῖ·νες ποὺ συνοπτικά περιγράψαμε παραπάνω, 8d
κατηγορητήριο ἐναντίον τους, Φυσικὰ 0d περί· ζῖ·“μποροῦσε νὰ γίνη καὶ Va ὁδηγήση σὲ ἕνα ἀξιό-
μενε κανεὶς ὅτι κάπριος ἐκπΡόσωπος τῆς ΔΕΗ γέλογο ἀποτέλεσμα. ποὺ νά (harem pm eau“!

συμὸολὴ στὴ μελέτη τοῦ κύριου σήμερα Ἐθνικοῢ
προὸλήματος.

θά ἀνελάμδανε νά δώσει κάποια ἀπάντηση στὰ,
πελώρια ἐρωτήματα ποὺ ἀνέκυπταν. Ματαίως,;-
ἡ ΔΕΗ, παρά τὸ γεγονὸς ὅτι ἀντιπροσωπεὺονταν·
ἐπιὸλητικά στὸ συνέδριο, μὲ μεγάλο ἀριθμὸ ἀ· .
νωτέρων κόιῑ ἀνωτάτων στελεχῶν της, ᾶπαντοῦ-.
σε μέ τὴν παράθεση γευμάτων καὶ τὴν προδο-
λὴ ταινιῶνί Ἔτσι ὅμως ἑπισημοποιήθηκε ἡ κα-
τηγορία ἐναντίον τῆς ΔΕΗ, ὅτι τὸ τελευταῐο
πρᾶγμα ποὺ σκέπτεται εἶναι ἡ ἐκὸιομηχάνιση
τῆς Χώρας. Καὶ εἶναι λυπηρὸ ὅτι ἡ ἀδιαφορία
αὐτὴ ἐγινε ἀπόπειρα ἀπὸ ἓναν τέως Δ)ντὴν τῆς
ΔΕΗ, νά περιὸληθῆ θεωρητικὴ δάση μὲ τὸν ί-
σχυρισμὸ ὁτι ἡ ἐπιρροὴ τῆς τιμῆς τοῦ ρεύματος
στὴ διαμόρφωση τοῦ κόστους τῶν διομηχανικῶν
προϊόντων, εἶναι τόσο χαμηλὴ στὶς πλεῖστες πε-
ριπτώσεις, ὥστε νά μὴν ἀξίζει νά συζητᾶμε γι’
αὐτήν. Ἀνεξάρτητα ἀπὸ τὴν παρατήρηση ποὺ sa
μποροῦσε νά κάμη κανείςε τότε γιατί συγκαλέ-
σατε πανελλήνιο Συνέδρισ γιᾰ νά συζητῆσετε
ἀνύπαρκτο θέμα, καί γιατί ἡ ΔΕΗ προδάλλεται
adv συντελεστὴς στὴν ἐκδιομηχάνιση ἀφοῦ ἡ ἐ-
πιρροὴ τῆς τιμῆς τοῦ ρεύματος εἶναι ἀσήμαντη,
ἀνεξάρτητα ἀπὸ αὐτὸ καὶ στὴ δάση του ἕνας τέ-
τοιος ίσχυρισμὸς εἶναι λανθασμένος.
Γιατὶ τὸ ποσοστὸ τῆς ἐπιρροῆς τοῦ ρεύματος
στὴ διαμόρφωση τοῦ κόστους, πρέπει νά ὑπολο-
γιστῆ ἐπὶ τῆς προστιθεμένης ἀξίας στὴ συγκε-
κριμένη φάση τῆς παραγωγῆς καί δχι στὴν τε-
λική ἀξία τοῦ προϊόντος, στὴν ὁποία περιλαμ-
ὅάνεται ἡ ἀξία τῶν πρώτων ὑλῶν γιά τίς ὁποῖ-
ες ἔχει πάλι καταὸληθεῖ ἠλεκτρενέργεια σὲ ἀλ-
λη παραγωγικὴ φάση. Τὸ ἀντίθετο ὁδηγεῖ σὲ
τραγελαφικά συμπεράσματα, ποὺ ἐν πάσει περι-
πτώσει δέν μπσροῠν νά ἀποτελέσουν ἀφετηρία
σοὸαρῶν περαιτέρω συλλογισμῶν.
Πέρα ὅμως ἀπὸ αὐτά, τὸ ἀρνητικά, ἡ συζή-
τηση πάνω στὸ θέμα ιΔΕΗ - ἐκδιομηχάνιση -

Δυστυχῶς, ὅπως ἦταν ἐπόμενο, ἠ συζήτηση
ἑξελίχτηκε σὲ φιλολογία, χωρὶς ὅαθειά καὶ σο-
ὅαρὴ ἐξέταση κανενὸς,ζητήματος. Καὶ αὐτὸ
τὸ ἀποτέλεσμα δύσκολα Où. μποροῦσε κανεὶς vd
τὸ ἀποδώση στὴν τυχαία ἀπουσία ἐνὸς προ-
γραμματισμένου ὸμιλητὴ πάνω σὲ σοδαρὸ θέμα.
Εἶναι προφανὲς ὅτι καὶ ἡ ὁμιλία νά εἶχε γί-
νει τὸ ἀποτέλεσμα θά ῆταν ίδιο. ’I‘d συνέδρια
δέν μπορεῖ νά εἶναι ἅθροισμα διαλέξεων - μο-
νόλογων. Καὶ γιά σοόαρὸ διάλογο καί ἔρευνα
καμμιά προῦπόθεση δέν ὑπῆρχε.
Ἀπὸ τὴν ἀλλη μεριά οῑ ὁμιλίες ἀκούστηκαν
Boo κι’ ἀν ἦσαν ἐνδιαφέρουσες κυρίως ἀπὸ τὴν
ἀποψη ἐνημέρωσης τῶν συνέδρων σέ γενικὰ θέ-
ματα, ἦσαν ἑξαιρετικά ίσχνές στὴν διαπραγμά-
τευση συγκεκριμμένων προόλημάτων καὶ τὴν δι-
ατύπωση θέσεων.
‘O Μηχανικὸς κ. Σπανογιαννάκης, ὁ ὁποῖος
ὡμίλησε γιά τὴν ἔρευνα γενικὰ καί ίδιαίτερα
τὴ ὅασικὴ ἐπιστημονικὴ ἔρευνα, παρ’ ὅλη τὴ
μεγάλη ἐκταση τῆς ὁμιλίας του δέν κατώρθωσε
νά περιγράψη μέ σαφήνεια τὸ πρόδλημα μέσα
στὶς συνθῆκες τοῦ τόπου μας.
Φυσικά, τὰ ὅσα εἶπε ξεκαθάρισαν πιὸ πολύ,
αὐτὸ ποὺ ὅλοι γνωρίζουμει τὴ φτώχεια μας στὸν
τομέα τῶν ἐπιστημονικῶν ἐρευνῶν κάθε εἴδους.
Ἔλάχιστα ὅμως δοήθησε στὸ νὸ μποῦν οί δά-
σεις, ἐστω, γιά ἕνα πρόγραμμα ἀνάπτυξης τῶν
ἐρευνῶν ποὺ «νά ἀνταποκρίνεται στά δεδομένα
τοῦ ’τόπου μας». Καὶ μάλιστα σὲ ὡρισμένα ση-
μεῖα διατυπώθηκαν μερικὲς ἀπόψεις ἐντελῶς
λαθεμένες γιά τὴν κατεύθυνση ποὺ θά πρέπει
νά πάρουν o! ἐρευνες, ἂν τυχὸν ποτὲ ῆθελαν ὀρ-
γανωθῆ στὴ Χώρα μας. Ἀπὸ ὅσα ἀκούστηκαν
ἐὸγαινε τὸ συμπέρασμα πὼς θά ἔπρεπε, προκει-
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μένου νὰ προωθήσουμε τὴ διομηχανικὴ μας πα-
ραγωγὴ — οτὴ ὅρεφικὴ ἡλικία της ἀκόμα σή-
μερα — να προωθήοουμε τὴ Βαοικὴ ἔρευνα ποὺ
εἶναι ανύπαρκτη, Εἶναι ὡοτόοο γνωοτὸ ὅτι οῑ
ἀνάγκες τῆς παραγωγῆς εἶναι έκεῖνες ποὺ ῶ-
ῠοῦν πρὸς τὴν ἔρευνα. Ὅταν ἡ παραγωγὴ ἐξαν-
τλεῖ τὴν κλίμακα τῆς τεχνικῆς, τότε καταφεύ-
γει οτὴ ὃασικὴ ἔρευνα γιὰ παραπέρα ἀνάπτυξη.
Φυσικὰ κανεῑς δέν ἔχει ἀντίρρηοη νά μποῦν καὶ ·
ἐδῶ δάοεις γιὰ τὴν ἀνάπτυξη τῆς ῧαοικῆς έ-
ρευνας. Θά ῆταν ὅμως σφᾶλμα νὰ τὴ ουσχετί-
ζουμε μὲ τὴν ἆμεοη ἀνάγκη διομηχανικῆς καὶ
γενικὰ οἰκονομικῆς ἀνάπτυξης.
Στὸ στάδιο ποὺ ὁρίοκεται ἡ Χώρα μας —- τοῦ
ῦποαναπτυκτου — ὅπου ἀπαιτοῦνται ραγδαῖοι
ρυθμοὶ ὁλόπλευρης ἀνάπτυξης τῆς οἰκονομίας
μας, ἡ ἑπιστημονικὴ ἔρευνα θὰ πρέπει νὰ στρα-
φῆ μὲ τὴ μεγαλύτερη σοὸαρότητα καὶ μέ ῖερὸ
πάθος, πρὸς τὴ μελέτη· τῶν ὅρων ἀξιοποίηοης
τοῦ πλούτου τῆς Χώρας. “Ι“Ι’τέτοια ἀνάπτυξη
τῆς παραγωγῆς πρωτογενῶς καὶ δευτερογενῶς,
αναγκαοτικα Θᾶι παραούρει οὲ παραπέρα ᾶνοδο
καὶ τὴ Βαοικὴ ἔρευνα.
Ἀπὸ τὰ ὅσα οὲ συνέχεια λέχθηκαν οχετικάι
μὲ τὴν EOK —— κατὰ μέγιστο μέρος γενικότη-

τες χωρὶς ἐξειδικευμένη ἔρευνα τῶν ἐπὶ μέ-
ρους πλευρῶν —— σὰν μόνο ἀλάθητο συμπέρα-
σμα Εγαίνει πὼς ἡ ούνδεοή μας μὲ τὴν EOK
ἀποτελεῖ μιόι περιπέτεια ποὺ κανεῑς μὲ κάποια
ἔστω μικρὴ ἀκρίὸεια νά μπορεῖ να μᾶς πεῖ ποῦ
πρόκειται νὸι ὁῷηγήοη.
Συμπέραοομαῑ Ι Καὶ τὸ 3ον Πανελλήνιο
Συνέόριο Μηχανολόγων - Ἠλεκτρολόγων δέν
μπόρεοε νὰ ξεπεράση τὶς παιδικὲς ᾱρρώοτειες
τῶν δύο προηγουμένων. Ὣοτόοο, παρ’ δλες τὶς
ἀδυναμίες του ἀποτελεῖ πάντα μ.ιὰ χρήοιμη ὤ-
θηση για μελέτη τῶν προὸληματων τοῦ τόπου
μοις.

Μὲ καλύτερη ὀργάνωση, καὶ ἰδιαίτερη προ-
συνεδριακὴ ἐπεξεργαοία τῶν θεμάτων, θόι μπο-
ροῡοε νὰ ἀποτελὲοη πολύτιμη ουμῧολὴ οτὴ λὺση
της. Τὸ Τεχνικὸ Ἔπιμελητήριο, σὰν ὑπεύθυνος
ὀργανωτής, θὰ. πρέπει νὰ οταθμίοη τὶς εὐθύνες
του καὶ οε τοῦτο τὸ θέμα καὶ νόι παρη ὅλα τὰ
κατάλληλα μέτρα, ὥστε τὰ διάφορα Συνέδρια
τῶν Τεχνικῶν νά ἐξελιχθοῦν τελικά οὲ ὔργανα
σοὸαρῆς μελέτης καὶ προὸληματιομοῦ πάνω
οτόι γενικόι ζητήματα ἀνάπτυξης τῆς Χώρας μας.

2.x.

WWWΑΝΑΚΟΙΝΩΣΗ “ Σ.Θ. ,,
Τὰ τεύχη 1 ἕως καὶ 6 δεμένα σὲ A’ τόμο τῶν ((Συγχρόνων
Θεμάτων» πωλοῦνται στὰ βιβλιοπωλεῖα καὶ στὰ Γραφεῖα
τοῦ περιοδικοῢ (Διδότου 34).
Στέλνοντοιι καὶ ταχυδρομικῶς σὲ ὅσους ἐμβάσουν τὸ ἀντίτιμον.
Τιμὴ Α’ Τόμου- (σελίδες 617) δραχμαὶ 80
tO τόμος ἀνταλλάσσεται μὲ τὰ τεύχη 1 ἕως 6 μὲ τὴν πλη-
ρωμὴν 20 δραχμῶν γιὰ τὸ δὲσιμο. ((,)ἱ ἀνταλλαγὲς αὐτὲς

γινοντοι μόνο στά Γραφεῖα μοις)

‘ H ΔιεύθυνσηWI
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